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MASTER OF ARTS (ARABIC) (MAL-007) 

Classical Arabic Prose & Poetry 

Programme: MAARB 

Course Code: MAL-007/2025-26  

Dear learner 

We are presenting before you the assignment for the Master of Arts (Arabic) (MAL-007). 

The assignment is a Tutor Marked Assignment (TMA) and carries 100 marks. It will be based 

on units 46 to 54 of the course no.7.  

 

 Aims: The TMA is concerned mainly with understanding of the course material. The 

assignment aims to assess your performance. Before attempting the questions you need to 

read the nine units carefully. 

 

Instructions:  

 1. Write your Enrolment Number, Name, Full Address and Date on the top right corner of 

the first page of your response sheet(s). 

2. Write the Course Title, Assignment Number and the Name of the Study Centre you are 

attached to in the centre of the first page of your response sheet(s). The top of the first page of 

your response sheet should look like this:  

__________________________________________________________________________ 

 

ENROLMENT NO: ………………………  

       NAME: …………………………………… 

ADDRESS: ……………………………….. 

…………………………………………….. 

…………………………………………….. 

 

COURSE TITLE: …………………………..  

ASSIGNMENT NO: ………………………. 

STUDY CENTRE: ………………………… DATE:……………………… 

 

 

 

3. Use only foolscap size paper for your response and tag all the pages carefully.  

4. Write the relevant question number with each answer.  

5. You must write in your own handwriting.  



7. Submission: The completed assignment should be sent to the Coordinator of the Regional 

Centre /Study Centre allotted to you by 30th September (For January Session) and 31st 

March (For July Session).  

Now read the following guidelines carefully before answering the questions.  
 

GUIDELINES FOR TMA 

 

  

1.  Read each and every question carefully and write the answers in your own words. 
 

2.   Draw up a rough outline of your answer before attempting the answers in your final 

sheet. 

 

3. Make sure that your answer:  

 

A. is written in your own hand (Arabic/English as per the questions); 

B. has clear connections between sentences and paragraphs; 

C. is written correctly giving adequate consideration to your expression, style and 

presentation;  

D. do not copy paste from the units or any other source. 

 

 

4.  Once you are satisfied with your answers, you can write down the final version for 

submission, your writing should be neat, clean and clear. 

 

Note: You may be aware that you need to submit your assignments at your 

respective Regional Centers before you appear for the Term End Exams. Please 

remember to keep a copy of your completed assignment, just in case the one you 

submitted is lost in transit.  
 

Best wishes for your bright future! 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 

MASTER OF ARTS (ARABIC) (MAL-007) 

Classical Arabic Prose & Poetry 

 

ASSIGNMENT 

(Based on Units (46 - 54) 

 

Course Code: MAL-007  

Assignment Code: MAL-007/TMA/2025-26  

Max. Marks: 100  

 
 

Note: Attempt any five questions. Each question carries equal marks. 
 

 :المهاضيع الآتية يحدكممة حهل إ 200ب مقالًا لايقل عن اكت -1
(Write an essay not less than 200 words on any one of the following topics) 

  ممّيزات الشعر الجاهلي .1
 الخطابة وأنواعها في العهد الجاهلي .2

 
  :بالمغة العربية أو الإنكميزية الآتية الأبيات إشرح -2

(Explain the following couplets in Arabic or English) 

 ٛي  ـجـىـَِ  ضَ ـجــُ ٠  ــشَ٘ب ٌَ ــإِث ُ  ـز١َ  ــِ     ٛي  ـزجـَِ  ٍجٟ ا١ٌَََٛ ـَ مـؼبد  فَ ـع   ذـبَٔـث

ِب ع   ِٓ إرِ سَدَ ـَ ذاحَ اٌجـؼبد  غَ ـَٚ ٓ   إِلّ    ٛاـٍـ١ ىذٛي   غَع١ط   أغََ َِ  اٌطَشفِ 

ِِ ـزىَٝ لِ ـؾـل ٠     شَح  ـذثِ ــِ   ضاء  ـجـػَ  خ  ـٍَ ـمجِ ـِ   بء  ـ١فـَ٘  ل غـصَش   َٚ  ٛي  ـٕٙب 

ُ   ػَٛاسِضَ رٞ رجٍَٛ ذ ظٍَ َّ  ٛي  ـٍـؼـَِ  شاحِ ـــبٌـثِ  ً  ــَٙ ـٕـِ   ٗ  ـؤَٔ  ــوَ   إرِا اِثزغََ

ذ١ِٕخَ   ُ  ـجَ ـؽَ  زٞـثِ  ؽ ج ذ َِ ٓ ِبءِ  َٛ  ثؤِثَطَخَ  صبف     ِِ  ٘ َٚ ؾّٛي   أظَذٝ  َِ 

 
 "عهامل ازدهار الخطابة في العصر الأمهي "مقالا وجيزا حهل  أكتب -3

(Write a short essay about “Factors for the prosperity of rhetoric in the 

Umayyad Period”) 

 

 الجاحظ.وأعمال  حياة عنبالتفصيل  أُكتب -4
(Write about Al-Jahiz’s life and work) 

 
 بالتفصيل. ؟ أجبيمتاز شعر المتنبيبِمَ  -5

(What distinguishes the poetry of Al-Mutanabbi? Answer in detail.) 

 

 



 عربية:الجمل الالعبارات الأدبية الآتية في /المفردات ستخدما -6
(Use the following literary expressions in complete Arabic sentences) 

  أدذقتثير  .1
يَ إٌ بط  آخِشَ الأخَْجَبسِ  .2 َٚ  رذَاَ
سْغَخ   .3 َٛ   اٌ
  اخطزف .4
 أثَْطَشَ صَبدِجَٗ   .5
  وبفؤٖ .6
عْطَشٌّ  .7  ِ 
  ادزشطَ  .8
ً  خَبئتِ   .9  سَج 

 اسرٙٓ ة .10
 :في المغة العربية أو الإنكميزية للاقتباس التاليوجيزا عن الفكرة الرئيسية  أكتب -7

(Write briefly the central idea of the following excerpt in Arabic or English) 

٠غزطغ شح اٌغّه؛ فؼبػ ثٙب ِب ػبػ؛ ثُ ٘شَ فٍُ ث١صػّٛا أْ ػٍجِٛب  ػؾّؼ فٟ أجّخ  و: "لبي اثٓ آٜٚ

، فشأٜ دبٌزٗ ِٚب شَ ص١ذا ؛ فؤصبثٗ جٛع  ٚجٙذ  ؽذ٠ذ ؛ فجٍظ دض٠ٕب  ٠ٍزّظ اٌذ١ٍخ فٟ أِشٖ؛ فّش ثٗ عَ   ْ غب

ٚو١ف : لبي اٌؼٍجَٛ !؟ِبٌٟ أسان أ٠ٙب اٌطبئش ٘ىزا دض٠ٕب  وئ١جب  : ٘ٛ ػ١ٍٗ ِٓ اٌىآثخ ٚاٌذضْ؛ فذٔب ِٕٗ ٚلبي

إٟٔ لذ سأ٠ذ ا١ٌَٛ ص١بد٠ٓ لذ ِشا ثٙزا اٌّىبْ؛ ٚ !.ل أدضْ ٚلذ وٕذ أػ١ؼ ِٓ ص١ذ ِب ٘ب ٕ٘ب ِٓ اٌغّه

إٟٔ لذ سأ٠ذ فٟ ِىبْ وزا : فمبي ا٢خش ؟إْ ٘ب ٕ٘ب عّىب  وث١شا  أفلا ٔص١ذٖ أٚل  : فمبي أدذّ٘ب ٌصبدجٗ

ٚلذ ػٍّذ أّٔٙب إرا فشغب ِّب . عّىب  أوثش ِٓ ٘زا اٌغّه، فٍٕجذأ ثزٌه، فإرا فشغٕب ِٕٗ جئٕب إٌٝ ٘زا فؤف١ٕٕبٖ

فبٔطٍك اٌغشغبْ ِٓ . ِذرٟ د١ب إٌٝ ٘زٖ الأجّخ فبصطبدا ِب ف١ٙب؛ فإرا وبْ رٌه فٙٛ ٘لاوٟ ٚٔفبٕ٘بن، أزٙ

: إٔب أر١ٕبن ٌزؾ١ش ػ١ٍٕب: عبػزٗ إٌٝ جّبػخ اٌغّه فؤخجش٘ٓ ثزٌه؛ فؤلجٍٓ إٌٝ اٌؼٍجَٛ فبعزؾشٔٗ؛ ٚلٍٓ ٌٗ
غبلخ ٌٟ ثٙب؛ ٚل أػٍُ د١ٍخ  إل أِب ِىبثشح اٌص١بد٠ٓ فلا : لبي اٌؼٍجَٛ. فإْ را اٌؼمً ل ٠ذع ِؾبٚسح ػذٖٚ

، فإْ اعزطؼٓ الٔزمبي إ١ٌٗ، وبْ ف١ٗ  اٌّص١ش إٌٝ غذ٠ش  لش٠ت  ِٓ ٘ب ٕ٘ب، ف١ٗ عّه  ١ِٚبٖ  ػظ١ّخ  ٚلصت 

فجؼً اٌؼٍجَٛ ٠ذًّ فٟ وً ٠َٛ عّىز١ٓ دزٝ . ِب ٠ّٓ ػ١ٍٕب ثزٌه غ١شن: فمٍٓ ٌٗ. صلادىٓ ٚخصجىٓ

إرا وبْ راد ٠َٛ جبء لأخز اٌغّىز١ٓ؛ فجبءٖ اٌغشغبْ؛ فمبي  ٠ٕزٟٙ ثّٙب إٌٝ ثؼط اٌزلاي ف١ؤوٍّٙب؛ دزٝ

إٟٔ أ٠عب  لذ أؽفمذ ِٓ ِىبٟٔ ٘زا ٚاعزٛدؾذ ِٕٗ فبر٘ت ثٟ إٌٝ رٌه اٌغذ٠ش؛ فبدزٍّٗ ٚغبس ثٗ، : ٌٗ

دزٝ إرا دٔب ِٓ اٌزً اٌزٞ وبْ ٠ؤوً اٌغّه ف١ٗ ٔظش اٌغشغبْ فشأٜ ػظبَ اٌغّه ِجّٛػخ  ٕ٘بن؛ فؼٍُ أْ 

إرا ٌمٟ اٌشجً ػذٖٚ فٟ اٌّٛاغٓ اٌزٟ ٠ؼٍُ أٔٗ : فمبي فٟ ٔفغٗ. ٙب؛ ٚأٔٗ ٠ش٠ذ ثٗ ِثً رٌهاٌؼٍجَٛ ٘ٛ صبدج

عٛاء  لبرً أَ ٌُ ٠مبرً؛ وبْ دم١مب  أْ ٠مبرً ػٓ ٔفغٗ وشِب  ٚدفبظب  ، ثُ أٜ٘ٛ ثىٍجز١ٗ ػٍٝ ػٕك . ف١ٙب ٘بٌه

ّب ظشثذ ٌه ٘زا اٌّثً ٚإٔ. ص اٌغشغبْ إٌٝ جّبػخ اٌغّه فؤخجش٘ٓ ثزٌهاٌؼٍجَٛ، فؼصشٖ فّبد؛ ٚرخٍّ 

 ".ٌزؼٍُ أْ ثؼط اٌذ١ٍخ ٍِٙىخ ٌٍّذزبي


